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АсноўнАе ноў-хАў – дАрмАвАя рАбсілА
Нягледзячы на удасканаленне сусветнай эканомікі, робацізацыю тамтэйшай вытварчасці, а таксама 
найглыбейшае пранікненне новых тэхналогій, у тым ліку і ў побыт, адпаведныя тутэйшыя вытворчыя 
асяродкіі асобныя грамадзяне амаль і не трапляюць у кола гэтых сусветных уплываў. Асноўнае ноў-хаў  
тутэйшых эканамічных геніяў – дармавая рабсіла.

Не, канечне, такія-сякія змены, 
дзякуючы адкрытасці сусветнай 
рынкавай эканомікі здараюцца 
і тут, але гэта датычыцца хутчэй 
асваення разумнага інструментарыя, 
тэхналагічных ліній, машынізацыі, 
без якіх ужо папросту і немагчыма 
займацца эфектыўнай эканамічнай 
вытворчасцю. Але вось прыгадаць 
пра запуск нейкага сучаснага 
робатызаванага прадпрыемства ў 
Беларусі  наўрад ці хто з вас здолее. І 
не таму, што не валодае інфармацыяй, 
– яго папросту няма.

І няма з некалькіх прычынаў. Улада 
і разам з ёю эканамічныя колы 
абмяжоўваюць сваё прасоўванне 
новых тэхналогій выключна патрэбамі 
сённяшняга дня. Яна кіруецца той 
логікай, што лепей дзесяць ці сто 
танных працоўных рабоў сёння, чым, 
складаныя рабатызаваныя сістэмы, 
якія іх замяняюць, і якія толькі заўтра 
пачнуць прыносіць прыбытак. 

Акрамя таго, занятыя цяжкой 
фізічнай працай мужчыны і жанчыны, 
вымушаныя будуць думаць не пра 

палітыку ды заўтрашні дзень сваёй 
краіны, а пра тое, каб напрыканцы дня 
ці працоўнага тыдня, як мага лепей 
адпачыць і – з новымі сіламі да новых 
эканамічных здзяйсненняў.

Хто з жыхароў і гасцей Віцебску 
не звяртаў увагі на тое, як вядзецца 
будаўніцтва новага мосту і 
транспартнай развязкі праз чыгунку 
ў раёне Полацкага рынку. Недзе з 
ліпеня-сакавіка будаўнікі  прыгналі 
сюды паіржавелую і тэхналагічна 
састарэлую тэхніку ды пачалі першыя 
падрыхтоўчыя захады. Прайшло 
паўгода і невялікая купка працоўнага 
люду  пачала ўзводзіць апору мосту. 
Яна пакрысе расце, але тэхналогія 
яе ўзвядзення састарэла яшчэ ў 20-м 
стагоддзі. На жаль, нікога гэта не 
турбуе. Як і не турбуе маруднасць 
гэткага дапатопнага будаўніцтва. А 
што турбавацца? Усё адно мост будзе 
ўзведзены ў заплаваныя тэрміны.

Назіраючы за падобнымі будоўлямі, 
я заўжды думаю, а колькі б тутэйшыя 
геніі мостабудаўніцтва ўзводзілі мост, 
калі б ягоная працягласць была не 

100-300 метраў, а скажам, кіламетар ці 
болей.

Калі вам, хоць калі даводзілася 
глядзець перадачы пра будаўніцтва 
мастоў на тэлеканале “Дыскаверы”, 
то вы, мусіць, заўважылі б наколькі 
прымітыўнымі выглядаюць і тутэйшыя 
архітэктурныя праекты гэтых мастоў, і 
тэрміны ўзвядзення падобных аб’ектаў, 
і катастрафічная тэхналагічная і 
тэхнічная адсталасць .

І гэткі стан не толькі ў сферы 
мостабудаўніцтва – ён ва ўсіх галінах 
эканомікі.

Толькі не трэба думаць, што беларусы 
нейкая недалугая нацыя не здольная 
ўдасканальвацца і ставіць высокія 
задачы. 

Трэба разумець дрэнны стан 
эканомікі – гэта ўсяго толькі 
вынік адсутнасці  дэмакратычнага 
грамадска-палітычнага жыцця. А вось 
самымі эканамічна развітымі краінамі 
з’яўляюцца краіны з устойлівай 
дэмакратычнай традыцыяй. І гэта – 
аксіёма.

Рэдактар

Першую электраэнергію Віцебская 
гідраэлектрастанцыя павінна выдаць 
у студзені 2017 года. Пасля гэтага 
праз 12 месяцаў на левым беразе 
Глыбіня канала складзе ад 7,5 да 10 м, 
шырыня па дне - 58 м, даўжыня - 881 м. 
Як растлумачылі ў "Белэнерга", задача 
адхону, - прадухіляць абвальванне 
грунту пры эксплуатацыі канала, ён 
выконваецца з мінімальным ухілам, каб 
пазбегнуць размывання і заглейвання  
дна ў сезон дажджоў. 

Пасля завяршэння будаўніцтва 
абводнага канала па ім будуць 
накіраваныя воды Заходняй Дзвіны, 
кірунак якой часова зменяць 
перамычкамі уверсе і ўнізе па плыні. 
На адрэзку паміж перамычкамі басейн 
ракі осушат, пасля чаго пачнецца 
капанні катлавана для далейшага 
збудаванні плаціны і гідравузла. Пасля 
завяршэння гэтага этапу перамычкамі 
перакрыюць ўжо абводнай канал і 
рака вернецца ў першапачатковае 
рэчышча. 

У сувязі з будаўніцтвам Віцебскай 
ГЭС таксама вядзецца пракладка двух 
дарог - тэхналагічнай з боку вёскі 
Падбярэззе на левым беразе ракі 
і асноўны, на правым, з боку вёскі 
Букаціна. У далейшым менавіта па 
апошняй будзе ажыццяўляцца пад'езд 
да гідравузле і адміністрацыйнага 
будынка станцыі. 

Яшчэ адным важным этапам 
будаўніцтва з'яўляецца збудаванне 
двух раствора-бетонных вузлоў, на якія 
асноўная нагрузка ляжа з пачаткам 
бетанавання плаціны. Бетон будзе 

замешваюць на гэтых вузлах і затым 
пад ціскам паступаць прама да месца 
залівання. Тэхналогія ўзвядзення 
падобных будынкаў не дапускае 
перапынкаў у працэсе бетанавання, бо 
ад гэтага залежыць трываласць плаціны, 
гарантыйны тэрмін эксплуатацыі якой 
складзе 100 гадоў.

Ва  ўзвядзенні ГЭС у перыяд 
максімальнага аб'ёму работ будуць 
задзейнічаны каля 800 будаўнікоў. 
Кантракт на будаўніцтва Віцебскай 
ГЭС пад ключ заключаны з Кітайскай 
нацыянальнай карпарацыяй па 
электраабсталяванні CNEEC. Яго 
кошт складае больш як $ 100 млн. 
Пры гэтым, згодна з дакументам, на 
30% кошту кантракта да будаўніцтва 
павінны быць прыцягнутыя беларускія 
прадпрыемствы і выкарыстоўвацца 
беларускія будматэрыялы. Кантроль 
за гэтым ажыццяўляе заказчык - РУП 
"Віцебскэнерга". 

Віцебская ГЭС стане самай магутнай 
гідраэлектрастанцыяй ў Беларусі, 
планавая выдача электраэнергіі 
з яе складзе 40 МВт, што здольна 
забяспечыць электраэнергіяй траціну 
Віцебскага раёна. Для параўнання: 
самая магутная на сёння дзеючая 
Гродзенская ГЭС на Нёмане разлічана 
на выдачу 17 МВт. Пасля  гэтага праз 
12 месяцаўна левам берагу ракі  будзе 
пабудаваны шлюз для прахаджэння 
водных судоў.

ракі будзе пабудаваны шлюз для 
праходжання водных судоў. Як 
адзначылі ў "Белэнерга", канструкцыя 
шлюза таксама дасць магчымасць 

праплываць мігруюць рыбам. Ўніз 
па плыні ад гідрастанцыі Дзвіна ня 
абмялелая, а ўверх па плыні з'явіцца 
вадасховішча з максімальнай глыбінёй 
15 м і мінімальнай - да 2,5 м. Чакаецца, 
што ў выніку падобных змен на рацэ 
ўзнікнуць больш спрыяльныя ўмовы 
для нерасцільнях, што прывядзе да 
павелічэння колькасці рыбы, асабліва 
тых відаў, якія аддаюць перавагу 
павольна бягучую або якая стаіць 
ваду.

 Акрамя таго, з з'яўленнем 
вадасховішча зменіцца ландшафт, 
месцы каля вадасховішча стануць 
прывабнымі для адпачынку. Пры 
гэтым, як адзначылі ў "Белэнерга", 
максімальна магчымы паводкавы 
ўзровень не стварае ніякай пагрозы 
затаплення. Дзякуючы сучаснай 
тэхналогіі будаўніцтва ГЭС выключана 
верагоднасць пранікнення змазачных 
матэрыялаў у ваду. 

У адпаведнасці з Канцэпцыяй 
энергетычнай бяспекі Рэспублікі 
Беларусь да 2020 года на Заходняй 
Дзвіне прадугледжваецца стварэнне 
каскаду з чатырох ГЭС: Полацкай, 
Віцебскай, Бешанковіцкай і 
Верхнядзвінскай. Іх сумарная 
устаноўленая магутнасць складзе 125-
130 МВт. Кантракты на будаўніцтва 
Бешанковіцкай і Верхнядзвінскай ГЭС 
заключаны з турэцкай кампаніяй, якая 
будзе валодаць дадзенымі аб'ектамі 
30 гадоў. Па заканчэнні гэтага тэрміну 
гідраэлектрастанцыі пяройдуць ва 
ўласнасць Беларусі.

БЕЛТА

У ходзе ўзвядзення самай буйной беларускай ГЭС - Віцебскай - выканана палова работ па будаўніцтве 
абводнага канала і адхону.

ПАловА рАбот выкАнАнА

У прыватнасці, здадзены 60-
кватэрны жылы дом у вёсцы Лужасна 
з добраўпарадкаваннем дваровай 
пляцоўкі. У снежні ключы ад новых 
квадратных метраў атрымаюць 
жыхары 40-кватэрнага дома ў в Тулава, 
вядзецца будаўніцтва 60-кватэрнага 
ў аг. Кастрычніцкая. Падрадчыкам па 
будаўніцтве названых вышэй аб'ектаў 
з'яўляецца даччынае камунальнае 
ўнітарнае прадпрыемства «Віцебскі 
сельскі будаўнічы камбінат».

Вялікую будоўлю ў раёне разгарнула 
ААТ "Віцебская бройлерная 
птушкафабрыка». У цяперашні час 
вядзецца будаўніцтва 12-кватэрнага 
жылога дома ў в Курына, увод у 
эксплуатацыю якога запланаваны на 
кастрычнік гэтага года.

Акрамя таго, птушкафабрыка 
ўкладвае інвестыцыі і ў пашырэнне 
вытворчасці. У прыватнасці, 
каля в Пухавічы будуецца буйны 
малочна-таварны комплекс, 
разлічаны на ўтрыманне 1000 
галоў жывёлы.У будаўнічым 
комплексе раёна ўдзельнічаюць 
і іншыя арганізацыі, занятыя на 
рэканструкцыі і мадэрнізацыі аб'ектаў 
аграпрамысловага комплексу. Так, 
падрадчыкамі па дзевяці малочна-
таварных фермаў выступаюць 
ТАА «Стройторгсервис», ОСО 
«ПромСтройЦентр», а таксама ДКУП 
«Віцебскі сельскі будаўнічы камбінат».

У чарзе на атрыманне зямельных 
участкаў для будаўніцтва ўласнага 
жылля стаяць 232 чалавекі, з іх 221 
- жыве мае патрэбу  ў паляпшэнні 
жыллёвых умоваў. Для гэтай 
катэгорыі грамадзянаў ў цяперашні 
час распрацаваны квартал жылой 
забудовы ў аг. Вароны. Вядзецца 
будаўніцтва інжынерных сетак 
у кварталах індывідуальнай 
жылой забудовы ў аг. Кіраўская, 
Ноўка, Кастрычніцкая, Бабінічы, 
в. Андронавіччы і г. д. Заказчыкам 
дадзеных аб'ектаў выступае УКБ 
Віцебскага раёна. Плануецца 
будаўніцтва сетак водазабеспячэння ў 
Д.Д. Суйково, Любава.

Яшчэ шмат працы ў рамках 
рэалізацыі праграмы «Чыстая вада». 
У планах на гэты год значыцца 
будаўніцтва станцый абезжалезвання 
ў в. Сакольнікі, аг. Заронава і Копці. У 
апошніх населеных пунктах будуць 
уведзены ў эксплуатацыю таксама 
аб'екты водазабеспячэння.

Па матэрыялах 
www.pridvinje.by/2013/08/

Як паведаміў намеснік старшыні 
райвыканкама Юрый Шуміла, 
за сем месяцаў бягучага года ў 
раёне ўведзена ў эксплуатацыю 
4100 квадратных метраў 
індывідуальных жылых дамоў.

вялікАя 
будоўля ў 
віцебскім 

рАёне

ЭКАнОміКА
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ШКОЛЬныЯ ВЕсТКі

ЗДАРЭнні

• Каб атрымліваць кожны    
нумар газеты «Поклiч Волi» 
паведаміце рэдакцыі аб гэтым. 
Калі не жадаеце атрымліваць 
газету, то патэлефануйце.

•   Калі парушаны вашы правы 
спажыўца, працаўніка, то даем 
эфектыўныя парады па абароне 
права і пошуку бясплатных 
юрыстаў. Звяртайцеся на адрас 
газеты «Поклiч Волi».

Наша газета стала 
размяшчацца на партале 
http://kamunikat.org/ , дзе 

зацікаўленыя грамадзяне могуць 
яе спампаваць са старонкі: http://

kamunikat.org/poklicz_voli.html   
яшчэ да з’яўлення газеты на 

паперы.

Жнівень – самы  напружаны  
месяц  у  падрыхтоўцы  ўстаноў  
адукацыі да навучальнага 
года. У той час, калі дзеці  
адпачываюць, работнікі школ  
рыхтуюцца прыняць сваіх 
выхаванцаў у абноўленых і  
адрамантаваных класах.

Да пачатку заняткаў даку-
менты аб прыёмцы, так  
званыя пашпарты гатоўнасці,  
усе школы павінны атрымаць  
да 25 жніўня. Сёння на шэра-
гу аб'ектаў засталіся невялі-
кія аб'ёмы па правядзенні  
касметычнага рамонту, якія  
будуць выкананы ўжо ў  
бліжэйшыя дні.

Як паведаміў намеснік  
начальніка райаддзела аду-
кацыі, спорту і турызму  
Уладзімір Навічонак, практыч-
на  ў кожным харчаблоку  
зроблены касметычны 
рамонт. Закуплена 39 
адзінак кухоннага (сталы 
і стэлажы з нержавеючай 
сталі) і 8 – халадзільнага  
абсталявання. За спонсарскія 
грошы ў Новкинской школе  
ўсталяваная посудамыйная 
машына. У немалую суму   
абыйшоўся  мантаж  праточнага  
гарачага водазабеспячэння  
ў шасці ўстановах адукацыі. 
Шмат працы зроблена па  

абнаўленні сантехпосуды, 
пліткі ў санітарных вузлах. 
У гэтым годзе будуць  
абсталяваны санітарныя  
вузлы ў Суйковской школе.

Адным з першых атрымаў  
«допуск» Вымнянская  дзі-
цячы сад-сярэдняя школа. 
Не засталіся ў баку  ад 
добраўпарадкавання і навя-
дзення парадку ў класах 
і на школьным двары  
старшакласнікі. Змяніліся 
дзіцячыя  сады і школы  не 
т олькі ўнутры, але і звонку. 
У прыватнасці, змянілася  
прылеглая тэрыторыя. 
Менавіта ўстановы адукацыі 
на сяле сёння з'яўляюцца  
заканадаўцамі моды ў  
афармленні кветнікаў  і 
газонаў, вырабе малых  
архітэктурных формаў, у тым 
ліку  з  другаснай сыравіны. 
Ёсць што  паглядзець  і  чаму  
павучыцца  ў  должанских,  
задубровских,  Яновіцкая,  
кіраўскіх, Лужаснянскай,  
Вымнянская   педагогаў, 
якіхінакш як ландшафтнымі   
дызайнерамі і не  назавеш.

Прыцягненне  прадпрыемст-
ваў,  спонсараў,  апякунскіх 
саветаў  можа  дзейсным  
чынам адбіцца  на  ўмацаванні  
матэрыяльна-тэхнічнай  базы,  

правядзенні  бягучага  рамонту  
памяшканняў. ААТ "Віцебская  
бройлерная  птушкафабрыка» 
установам  адукацыі, у 
якіх навучаюцца  дзеці 
працаўнікоў  прадпрыемства, 
штогод аказваецца  
разнастайная дапамогу. 
Толькі  ў  гэтым годзе  яе сума  
перавысіла  90 млн. рублёў. 
Згодна  з падпісаным дамове, 
супрацоўніцтва  наладжана  
з  Запольскі  дзіцячага  
сада-сярэдняй  школай, 
Курынская  дзіцячага  сада-
базавай школай, Сушчэўскі  
дзіцячага сада-пачатковай 
школай, Лужаснянскай ба-
завай  школай і дзіцячым  
садам, а  таксама  сацыяльна-
педагагічным  цэнтрам. Нап-
рыклад, у  Запольскай  школе  
дзякуючы  такой шэфскай 
дапамогі  сягоння  з'явілася  
новая  мэбля. Больш  за 150  
новенькіх  крэслаў  арганічна  
ўпісаліся  ў актавай зале.

З раённага бюджэту на  
падрыхтоўку   ўстановаў  
адукацыі  выдзелена  больш  
за  3 млрд. рублёў, а гэтак  жа  
больш  за 600 млн. рублёў  
спонсарскіх  і  пазабюджэтных  
сродкаў. Практычна  ўсе  яны  
асвоены.

http://www.pridvinje.by

У новым навучальным годзе ў Віцебскім раёне за парты сядуць 2988 вучняў. 
Упершыню   на школьны ўрок прыйдуць   338   першакласнікаў,  што  на 31 дзіцяці  
больш  у  параўнанні  з мінулым годам.

усе  школы  віцебскАгА 
рАёнА мусяць АтрымАць 

ПАшПАрты гАтоўнАсці 

ЖыхАры суйкАвА 
церПяць не 

толькі з-зА АЧс

ГісТОРыЯ ЗмАГАннЯ

Вёска  Суйкава  знаходзіцца ўсяго  ў  трох  кіламетрах  
ад  Віцебска. Фактычна  гэта ўжо горад - тут  
запланавана  будаўніцтва  сядзібнага  мікрараёна. Але, 
на думку мясцовых  жыхароў, выгоды  цывілізацыі  
да  іх  прыйдуць  яшчэ  не хутка. Так, за правядзенне  
вадаправода  суйкаўцы  змагаюцца  з  мясцовымі  
ўладамі  ўжо  тры гады. Пакуль  беспаспяхова.

"Мы просім  правесці  
вадаправод  у  Суйкава  
пачынаючы з 2010 года. 
Куды  толькі  ні звярталіся: у  
райвыканкам, аблвыканкам, 
да дэпутатаў  і  гэтак далей. 
У верасні  мінулага  года  
пісалі  калектыўны  зварот, 
пад  ім  падпісаліся  амаль  усе  
жыхары  вёскі - 100 чалавек. 
Але  адусюль  нам  адказваюць: 
"Водазабеспячэнне  ў  вёсцы  
выдатнае. У вас 30  прыватных  
калодзежаў, 4  агульныя  студні  
і 6  водаразборных  прыладаў. 
Гэтага  цалкам  дастаткова  
для  вёскі  ў 120  двароў ". 
Але рэальная  сітуацыя  з  
вадой  у  Суйково  выглядае  
зусім  інакш", - распавядае  
мясцовая  жыхарка,  бухгалтар  
кааператыва  "Бетатрон 
М"  Надзея  Пятроўна  Кара-
пузова.

Людзі  распавядаюць  аб  
сваёй  бядзе:

- З 6  водаразборных  пры-
ладаў  2  ніколі  не працавалі. 
Астатнія  працуюць  з  
пераменным  поспехам. 
З  гэтай  калонкі  аднойчы  
выскачыла  жаба. А з  гэтай  
чарвякі выпаўзалі! Узімку  
калонкі наогул  не працуюць. 
Добра, што  нас яшчэ  выбаўляе  
адна-адзіная  калонка, якая 
не  замярзае і з якой  пакуль  
яшчэ  не  здаралася  ніякіх  
аварый. Яна знаходзіцца  на  
вуліцы  Камуністычнай. Сюды  
ездзяць  ўсё. У  тым  ліку 
шматдзетная  сям'я  з  суседняй  
Партызанскай  вуліцы. 
Уяўляеце,  каб  накарміць  або  
выкупаць  дзяцей, за вадой  
трэба  ехаць  так  далёка! 30 
калодзежаў,  якія  лічацца  ў 
паперах  ў  чыноўнікаў, можна  
ў  разлік  асабліва  не  браць. 
Гэта  адна  назва - калодзеж! 
Вады  ў  многіх  з іх  няма, яна  
там перасыхае.

Высветлілася, што  з  чатырох  
калодзежаў  агульнага  
карыстання  ў  рэальнасці  ваду 

можна  браць  толькі  ў  трох. У 
кастрычніку  2012 года  адзін  
калодзеж  зачынілі – вада 
не адпавядала  санітарным 
нормам. Перавышэнне  ў  ім  
кішачнай  палачкі  і  ўтрымання  
нітратаў  аналіз  паказаў  і  зусім  
нядаўна, у  ліпені. Гэты  агульны  
калодзеж  знаходзіцца   на  
вуліцы  Камуністычнай,  по-
бач  з домам, у  якім  жыве  
старшыня  мясцовага - Заро-
наўскай  сельсавета.

"У асабняку  старшыні  
ёсць  Выграбная  яма. Сюды  
прыязджае  машына  і з люка ў 
плоце  выграбе  ўсё. Ад ямы да  
студні  з  кішачнай  палачкай - 
каля 10  метраў. Сама кіраўнік  
сельсавета  ездзіць  па  ваду  на 
ферму. І  яна  такая адзіная  ў 
вёсцы, каму можна  браць там  
ваду. Астатнія  людзі  за вадой 
для  гаспадарчых  патрэбаў  
ездзяць  на  возера. За  пітной 
– у  горад, купляюць  у  краме  
бутыляваную ", - скардзяцца 
мясцовыя.

- Атрымліваецца, што  
на чатыры   вуліцы і 120  
падворкаў у нас толькі  тры  
студні! А вуліцы  ў нас, дарэчы, 
не маленькія  - даўжынёй  1200  
метраў. Ды  і ў   гэтых трох 
студнях яшчэ  невядома, якая  
якасць  ля  вады: апошні  раз  
спробу  на  аналіз  з  іх  бралі 
ў 2011  годзе, - кажа Надзея  
Пятроўна.

Аляксандр Косінецне раз 
падкрэсліваў важнасць 
праграмы "Чыстая вада" і 
заяўляў, што "якасць пітной 
вады з'яўляецца адным з 
важкіх фактараў здароўя 
насельніцтва". Але жыхары  
Суйкава  па-ранейшаму  ідуць 
па   ваду ў возера   Бездонка. 
Ці  ў "сажалку", якую  выкапалі  
на  сваім  двары. Але яна  
падыходзіць  толькі  для  таго, 
каб паліць агарод. А  вось  
быдла  гэтай  вадой  будзе  
паіць  не  кожны  гаспадар.

Таццяна матвеева

у віцебскім рАёне 
ПерАПАхАвАюць 

ПАрэшткі 54 
воінАў

Перапахаванне парэшткаў 54 воінаў, загінулых у 
часы Другой сусветнай вайны адбудзецца сёння ў 
Віцебскім раёне на тэрыторыі вайсковага мемарыялу 
ў аграгарадку Копці, паведамілі карэспандэнту БелТА 
ў Віцебскім райвыканкаме.

Парэшткі 54 салдат былі 
выяўленыя ў перыяд з 5 
па 25 жніўня каля вёскі 
Лобан Віцебскага раёна пры 
правядзенні пошукавых 
работ асабістым складам 52-
га асобнага спецыялізаванага 
пошукавага батальёна 
сумесна з прадстаўнікамі 
расійскай грамадскай 

арганізацыі "Дабрачынны 
ваенна-гістарычны пошукавы 
клуб" Памяць і прымірэнне ".

Тут жавыяўленая медаль "За 
адвагу", якая належала Зарыфу 
Гайнутдзінаву. Чакаецца, што 
ў жалобных мерапрыемствах 
прымуць удзел сваякі воіна, 
якіх удалося знайсці ў Расіі.

Алена Ціханава, БелТА

ШЛЯхАмі ПАмЯЦі

ЧАрговАя небясПеЧнАя 
знАходкА

Паблізу в. Навікі Віцебскага раёна на поле пры 
правядзенні земляных работ знойдзены боепрыпасы 
часоў Другой сусветнай вайны.

Сярод знойдзенага: 37 
артылерыйскіх снарадаў і 
супрацьтанкавая міна. Бое-

прыпасы абясшкоджаны гру-
пай размініравання в/ч 5524.

Ян сведка

мАшыну зАтрымАлі
1,5т. лому каляровых металаў без адпаведных 
дакументаў спрабаваў вывезці ў Расію беспрацоўны 
жыхар Віцебска.

Паблізу в. Бабінічы Віцебскага 
раёна супрацоўнікамі АБЭЗ 
і АДАІ РАУС затрыманая 
аўтамашына «Івека» пад 
кіраваннем непрацуючага 
жыхара Віцебска (1986 г.н.). 
Вадзіцель, які перавозіў 1,5 
т лому каляровых металаў 

без адпаведных дакументаў, 
не змог растлумачыць 
паходжанне грузу, назваць 
яго гаспадара, а таксама  
вызначыць свой шлях 
следавання.

Па матэрыялах 
http://mvd.gov.by/ru/main

Кіроўца (1977 г.н.), што 
знаходзіўся за стырном 
легкавіка «Opel Zafira» выехаў 
на паласу сустрэчнага руху 
і сутыкнуўся з аўтамашынай 
«Хонда», якой кіраваў кіроўца-
пенсіянер (1951 г.н.).

У выніку ДТЗ вадзіцель «Opel» 
загінуў, а 62-гадовы кіроўца 
«Honda» шпіталізаваны ў 
Віцебскую абласную клінічную 
бальніцу, паведамляе прэс-
служба УДАІ.

дтз сА 
смяротным 

зыходАм
25 жніўня каля 15:55 
паблізу в. Копці адбылося 
сутыкненне аўтамабіляў 
«Opel Zafira» і «Хонда».

сярод ПАцярПелых 
ПерАвАЖАюць 

муЖЧыны
За 2013 г. надзвычайныя здарэнні адбываліся на 
станцыі Заольша, на перагонах Лоўша-Шуміліна, 
Мядвёдка-Лучоса, Ст. Сяло-Княжыца, Лёзна-Заольша 
ў вясенне-летні перыяд, у цёмны час сутак. Сярод 
пацярпелых пераважаюць мужчыны ва ўзросце ад 20 
да 40 гадоў.

У параўнанні з 2011 годам 
колькасць пацярпелых значна 
вырасла. Летась за паўгоддзе 
пацярпеў (загінуў) 1 чалавек. І 
гэта пры тым, што міліцыянеры 
Віцебскага АУСТ пастаянна 
праводзілі прафілактычныя 
мерапрыемствы. Разам з 
дружыннікамі Віцебскага 

аддзялення Беларускай 
чыгункі праведзена 82 рэйды, 
затрыманыя 506 асобаў, якія 
пераходзілі чыгуначныя пуці 
ва неўстаноўленых месцах. 
Усе яны прыцягнутыя да 
адміністрацыйнай адказ-
насці. 

http://www.uvd.vitebsk.by
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КАЛійнАЕ ПыТАннЕ

ФрАнкенштейн. 
белорусский вАриАнт 

Беспрецедентный - такое определение часто звучало вчера в связи с арестом 
гендиректора «Уралкалия» Владислава Баумгертнера. И с этим не поспоришь. 
Использовать встречу с премьер-министром в качестве «наживки», дабы заманить 
подозреваемого на свою территорию - это беспрецедентно. И невозможно ни в 
одной нормальной стране

В любой нормальной стране 
Мясникович уже через полчаса 
с момента, когда на лентах 
информагенств появилось 
сообщение о аресте его гостя, 
объяснялся бы со СМИ. И по 
результатам этих объяснений 
либо сам писал заявление 
об отставке, либо снимал 
бы руководство спецслужб, 
которое допустило, чтобы глава 
правительства вeл переговоры 
с человеком, подозреваемым 
в совершении серьeзных 
преступлений.

У нас не наступило ни того, ни 
другого. У нас всe по особому. 
Ибо кто такой Мясникович? 
Формально второе лицо в 
государстве? Не смешите. И 
ребeнок знает, кто у нас главный, 
а остальные так - статисты и 
писарчуки.

А какой у статиста может быть 
имидж? Ему сказали - он сделал. 
И все довольны.

Поэтому не будем о 
Мясниковиче.

За свою долгую полити-ческую 
жизнь Александр Лукашенко 
многократно шел «ва-банк», и 
все привыкли, что у него всегда 
всe получается. А даже если 
не получается, то услужливый 

агитпроп путeм длительной 
и беспрерывной атаки на 
умы сограждан убедит всех, 
что Александр Григорьевич в 
очередной раз разложил на 
лопатки весь мир.

Поэтому большинство не 
сомневается, кто выйдет 
победителем из очередной 
схватки.

Тем временем ситуация 
сложилась достаточно одноз-
начная.

Один из влиятельных 
российских бизнесменов 
был завлечен на территорию 
союзнического государства. 
Провел переговоры с его 
властями, а когда их результаты 
не удовлетворили принимающую 
сторону, был арестован и обвинeн 
в совершении преступления.

Если бы договорились, никто 
никого бы не арестовывал. Не 
договорились. Арестовали.

И как не крути, а арест 
руководителя компании, кото-
рая только за 2012 год заработала 
3 950 млн. долларов, - это удар 
по российским интересам и 
однозначный вызов Кремлю.

Однако Россию не жалко. Она 
поддерживала Лукашенко вот 
уже 19 лет. Когда его власть 

шаталась, Кремль всегда 
протягивал ему руку помощи. 
Политик Лукашенко и созданная 
им политическая система - это во 
многом российский продукт.

И сейчас этот продукт дал 
звучную пощeчину своему 
создателю. Сюжет прямо, как у 
Мэри Шэлли.

«Урри, Урри, где у него кнопка?» 
- вопрошал извест-ный персонаж 
популярного фильма из моего 
детства. Нечто подобное сейчас 
думают и в Кремле.

Так есть ли у Лукашенко 
кнопка? И знает ли Владимир 
Путин, где она находится? Или 
всe наоборот. И это Лукашенко 
и его силовые структуры как раз 
сейчас нащупывают эту самую 
кнопку у Кремля?

Ответ на эти и другие вопросы 
мы получим уже скоро.

А пока Следственный 
Комитет учится безошибочно 
склонять фамилию Баумгертнер, 
сам господин Баумгертнер 
знакомится с особенностями 
белорусской пенитенциарной 
системы, а господин Мясникович 
готовится к новым встречам.

Ему eще со столькими надо 
встретиться!

Анджей Почобут

нАША ўЛАДА

колькі сАлдАт 
ў лукАшэнкі?

З грашыма ўсё горш, і таму уладам Беларусі давядзецца 
эканоміць нават на арміі. Такая, калі зняць камуфляж, 
падаплёка нарады па пытаннях узброеных сіл, якое 
Аляксандр Лукашэнка правёў 20 жніўня.

У прыватнасці, прэзідэнт і 
галоўнакамандуючы заявіў, 
што варта працягнуць працу 
па аптымізацыі структуры 
і скарачэнні колькасці 
ўзброеных сіл.

Войска будуць скарачаць і 
далей

Пры гэтым прагучала, што 
цяпер у складзе ўзброеных 
сіл - каля ста тысяч чалавек. 
Лічба выклікала здзіўленне 
ў нашых ваенных экспертаў. 
Так, Аляксандр Алесін у 
каментары для Naviny.by 
палічыў яе звычайнай для 
беларускага афіцыйнага 
лідэра гіпербала. На самай 
справе колькасць айчыннага 
войскі даўно зрэзалі ніжэй 
гэтага паказчыка.

Па дадзеных іншага 
суразмоўцы Naviny.by - 
кіраўніка аналітычнага 
праекта Belarus Security Blog 
Андрэя Паротнікава, сёння 
штатная колькасць беларускіх 
нд - 48 тысяч ваеннаслужачых 
i 12 тысяч асоб грамадзянскага 
персаналу, рэальная ж яшчэ 
менш за кошт некамплекту.

Паротнікаў шкадуе, 
што гаворка ідзе не аб 
рэфармаванні арміі, а аб 
далейшым банальным 
скарачэнні, пры тым што 
«часы скарачэнняў прайшлі, 
і ўжо даўно проста няма 
чаго скарачаць». Прычына 
ж такога прымітыўнага 
падыходу, як мяркуе эксперт, 
празаічная: «Грошай няма і не 
прадбачыцца".

Пры гэтым аналітык не 
згодны, што на забеспячэнне 
абараназдольнасці няма 
рэсурсу: велізарныя сродкі, у 
прыватнасці, былі патрачаныя 
на леташнія «Дажынкі» ў 
Горках і яшчэ невядома колькі 
прыйдзецца выдаткаваць 
на рамонт таго, што там ужо 
пасыпалася. «Беларусь у 
стане сябе абараніць, і грошы 
ў краіне ёсць, пытанне ў 
прыярытэтах і эфектыўнасці 
расходавання сродкаў», - 
рэзюмуе Паротнікаў.

на табе, нябожа, што нам 
не гожа!

І ўсё ж больш падобна на 
тое, што беларускія фінансы 
прыпадабняюцца Трышкіну 
каптану. Улада ліхаманкава 
мяркуе, што б каму сплавіць. 
Вось адзін з сімптомаў: на 
нарадзе Лукашэнка загадаў 
прадаваць лішкі прадукцыі 
ваеннага прызначэння, 
«якія нам у прынцыпе не 
патрэбныя ў сувязі з тым, што 
ідзе мадэрнізацыя узброеных 
сілаў». Карацей, на табе, 
нябожа, што нам ня гожа! 
«Падобна на тое, што гэта 
пошук грошай ужо не толькі 
для войска, але і ў прынцыпе 
для бюджэту», - мяркуе 
Алесін.

Аднак на гэтай справе Мінск 
відавочна шмат не наварыць. 
Залатыя часы распродажы 
велізарных запасаў савецкага 
ўзбраення прайшлі. Рэшткі 
невялікія, да таго ж іх трэба 
прыводзіць у таварны выгляд, 
ды і паквапіцца на такое дабро 
могуць хіба што адсталыя 
рэжымы трэцяга свету, у якіх 

у кішэнях, як правіла, гуляе 
вецер.

Рэальна сякі-такі даход 
можа даць продаж бамбавікоў 
Су-24, знішчальнікаў Су-27, 
кажа Алесін. Астатняе - існая 
дробязь, «тандэт» дадае 
эксперт: «З-за пары дзіравых 
танкаў і БРДМаў, за якія 
выручыш нават не сотні, а 
толькі дзесяткі тысяч даляраў, 
няма сэнсу пэцкацца».

Што ж тычыцца самалётаў, 
то, па грубым прыкідках, 
можна наскрэбці на продаж 
тузін, а то і больш састарэлых, 
распрацаваных ў СССР 
яшчэ ў 60-х гадах Су-24. 
Таксама ў мінулым годзе былі 
выведзены з эксплуатацыі 
ў айчынных ВПС 14 Су-27. 
Іх можна адрамантаваць 
і мадэрнізаваць на 
авіярамонтным заводзе 
ў Баранавічах. Але гэта 
таксама затраты. У выніку ж 
за Су-27 атрымаецца выбавіць 
максімум па 5-7 мільёнаў 
даляраў, Су-24 давядзецца 
прадаваць яшчэ танней, 
мяркуе Алесін...

Чужыя базы - як стрэмкі
Але чым далей, тым 

складаней вырашаць з Расіяй 
пытанні такім саматужным 
спосабам. Масква таго і глядзі 
прыбярэ да рук і сам МКЗТ. 
Тым больш не наскрэбці 
грошай на куплю сучасных 
баявых самалётаў. І наогул, 
мадэрнізацыя беларускага 
войска - пад вялікім пытаннем. 
Памятаеце «Вяселле ў 
Малінаўцы»: «У пана атамана 
няма залатога запасу».

Тым часам, як бачым, 
расейцы вырашаюць пытанне 
«абароны саюзных межаў» у 
фірмовым стылі - прыходзяць 
на беларускую зямлю са сваёй 
зброяй. Абяцаннямі даць 
С-300 кормяць які год, а вось 
месца для сваёй авіябазы 
пад бокам у НАТА падабралі ў 
дзіўнай спрытнасці.

Прадбачу рэпліку: а што тут 
такога, бо і натаўскія суседзі 
Беларусі выкарыстоўваюць 
для сваёй абароны замежную 
авіяцыю! Сапраўды, 
неба Балтыі патрулююць 
знішчальнікі іншых краін 
альянсу, Польшча размяшчае 
ў сябе амерыканскія F-16.

Розніца, аднак, у тым, што ў 
стасункаў Расеі з Беларуссю - 
цяжкі імпэрскі бэкграўнд.

І не толькі з Беларуссю. 
Успомніце вайну з Грузіяй. 
Паглядзіце, як прэсінгуюць 
сёння накіраваную на 
еўрапейскую інтэграцыю 
Украіну.

Тэрыторыю ж на захад 
ад Смаленска Масква 
традыцыйна разглядае як 
свой стратэгічны плацдарм. 
Незалежнасць «сінявокай 
малодшай сястры" амаль 
усім пагалоўна у расійскіх 
элітах уяўляецца гістарычным 
непаразуменнем.

І калі калі-небудзь Беларусь 
абярэ іншы шлях развіцця, 
то ваенныя аб'екты ўсходняй 
суседкі могуць стацца ў гнілую 
стрэмку. (скарочана) 

Аляксандр Класкоўскі
Чытаць цалкам: naviny.by

зміцер дАшкевіЧ:
не кАлымА — і дзякуй богу
— Якія самыя цяжкія мо-

манты былі за час зняволення?
— Якія самыя цяжкія? 

(усміхаецца). Самыя складаныя, 
калі два кешары па этапу цягнеш, 
а так усё проста.

— Ці змяніла Вас турма?
— Трэба, каб людзі паглядзелі 

ды ацанілі. Я ж не магу сябе 
сам ацаніць. Я б хацеў усім 
падзякаваць за падтрымку, за 
лісты, за малітвы. Гэта самае 
важнае для чалавека, які 
знаходзіцца ў турме.

— Ці лёгка было вытрымаць 
той ціск, што аказваўся на Вас 
у турме?

— Усё адносна. Цяжка не 
цяжка. Ведаеце, не так яно, каб 
і проста, але і не Калыма. Ну і 
дзякуй Богу.

— Не зламалі Вас?
— Я збіраюся займацца тым 

жа, чым займаўся. Буду рабіць 
тое, што рабіў да турмы.

— Вы ж ведаеце, што шмат 
людзей з’ехала з краіны.

— Я нікуды не еду.
— Якое было стаўленне 

іншых вязняў?
— Заўсёды і ўсюды вельмі 

добра падтрымлівалі. У 
некаторых месцах былі 
такія спробы адміністрацыі 

выкарыстоўваць зняволеных, 
каб яны нешта ажыццяўлялі. 
У турме заўсёды знойдуцца 
людзі, якія гатовыя зарабіць 
сабе ўмоўна-датэрміновае. Я 
іх разумею, калі 20–25 гадоў 
тэрмін, то будуць рабіць усё, 
што скажа адміністрацыя. 
Хаця нават у адміністрацыі 
ёсць розныя людзі, ёсць тыя, 
што чытаюць незалежныя СМІ. 
Нехта мог словам падтрымаць, 
нехта заварыць гарбаткі, нехта 
яблык. Я не магу сказаць, хто 
гэтыя людзі. Але будзе час, што 
скажу.

”наша ніва”

Па вызваленні 28 жніўня з гарадзенскай турмы Зміцер Дашкевіч адказаў на 
некалькі пытанняў журналістаў.

ПАЛіТыЧны ВЯЗЕнЬ

Родныя Кавалёва абскардж-
валі адмову суда Кастрычніцкага 
раёна г. Мінска ва ўзбуджэнні 
грамадзянскай справы па іх 
скарзе на адмову прадаставіць 
інфармацыю пра месца 
пахавання Уладзіслава.

Калегія пакінула без 
задавальнення прыватную 
скаргу Любові Кавалёвай і 
Таццяны Казяр. Суддзя Аксана 
Будоўская пагадзілася з 
высновамі суда Кастрычніцкага 
раёна Мінска аб тым, што 
разгляд дадзенага звароту не 
падведамасны агульным судам 
Беларусі.

Па словах адваката Кавалёвай 

і Казяр Сяргея Галубка, у 
дадзеным выпадку парушана 
канстытуцыйнае права кожнага 
на судовую абарону. Адвакат 
таксама адзначыў, што ў 
чарговы раз беларускія суды 
падцвердзілі сваё нежаданне 
выконваць рашэнне Камітэта 
па правах чалавека – органа, 
прадугледжанага Міжнародным 
пактам аб грамадзянскіх і 
палітычных правах, міжнароднай 
дамовы, якую Беларусь 
ратыфікавала і абавязалася 
выконваць. 

Паводле адваката, рашэнне 
будзе абскарджана ў наглядным 
парадку, а таксама будуць 

прыняты меры на міжнародным 
узроўні, каб дабіцца выканання 
рашэння Камітэта па правах 
чалавека ААН, і каб родныя 
даведаліся праўду пра месца 
пахавання сына і брата.

Скарга Любові Кавалёвай 
і Таццяны Казяр па справе 
Уладзіслава Кавалёва была 
разгледжана Камітэтам па правах 
чалавека ААН. Камітэт прызнаў, 
што было парушана права на 
жыццё і прызнаў парушэнне 
права на атрыманне цела 
забітага сваяка і інфармацыі пра 
час і месца ягонага пахавання.

http://spring96.org/be/
news/65430

Калегія  па грамадзянскіх справах Мінскага гарадскога  суда разгледзела прыватную 
скаргу Любові Кавалёвай і Таццяны Казяр – родных расстралянага Уладзіслава 
Кавалёва, абвінавачанага ў здзяйсненні тэракту ў метро Мінска.

суд у ЧАрговы рАз Адмовіўся 
рАзглядАць скАргу

смЯРОТнАЕ ПАКАРАннЕ
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КуПЛЯйЦЕ БЕЛАРусКАЕ...

гутАркА з улАдзімірАм Арловым: 
мАя доля неўміруЧАсці

25 жніўня пісьменніку і гісторыку споўнілася 60 гадоў. Напярэдадні ён адказаў на 
некалькі пытанняў «Нашай Нівы».

«Наша Ніва»: Ці будзеце Вы 
адзначаць 60-годдзе? Увогуле, 
у Вас прынята адзначаць дні 
нараджэння? Калі так, то мо 
ўзгадаеце самы памятны з іх і 
самы памятны падарунак

Уладзімір Арлоў: Зрабіць 
выгляд, быццам нічога не 
здарылася, было б не зусім па-
мужчынску. Прыход на свет — 
галоўная падзея жыцця. Цяжка 
не пагадзіцца з Платонам: 
нараджэнне ёсць той доляй 
неўміручасці і вечнасці, якая 
дадзеная смяротнай істоце.

Мне даводзілася сустракаць 
гэты дзень і на самоце, і ў 
вандроўцы далёка ад дому, 
але я ніколі не забываў яго 
адзначыць — хаця б няспешнай 
размоваю з самім сабой.

З гадамі чалавек нібыта ўсё 
бліжэйшы да багоў, герояў 
і дэманаў, і людзі цікавяць 
яго ўсё менш. Пакуль што не 
магу сказаць тое пра сябе. 
Прынамсі, людзі працягваюць 
цікавіць мяне, і некаторых з іх 
я хачу абавязкова ў апошнія 
жнівеньскія дні ўбачыць.

Дадам, што з 2008 я 
адзначаю і другі свой дзень 
нараджэння — 6 лістапада. 
Тады я — ужо з інфарктам і 
тромбам, што затаіўся ў адной 
з артэрыяў — нейкім дзівам 
даляцеў з Лондана, дзе быў 
на канферэнцыі і, дарэчы, 
выступаў на тэму “Cыход паэта 
з яснай явы. Версіі Купалавай 
смерці”, і ў Мінску адразу трапіў 
у рэанімацыю. Кардыяхірург 
Алег Паланецкі вярнуў мне 
адабраны рэаніматолагамі 
тэлефон і даў дзесяць хвілін да 
пачатку тэрміновай аперацыі. 
Па дарозе ў аперацыйную, 
я думаў, што, калі сёння ўсё 
скончыцца тут, даведаюся, 
што дзеецца там. Не вельмі, 
прызнаюся, такая думка 
суцяшала, але літарацкі 
інстынкт, тым не менш, 
прымушаў запамінаць усе 
дэталі.

У Віславы Шымборскай 
ёсць пераствораны Андрэем 
Хадановічам верш «Заўтра без 
нас»:

Последнее 
Президентское 

ПредуПреЖдение. 
хроникА 

"Больше шальных денег 
в спорте не будет. Показал 
результат - получи бешеные 
деньги. Нет результата - нет 
денег", - это 18 августа президент 
чиновнико-спортсменам.

"Нет больше шальных денег. 
Я говорю это и сельчанам, и 
промышленникам, и другим. 
Не потому, что у нас нет денег 
– денег в стране хватает, но 
деньги надо зарабатывать. 
Тогда у нас не будет ни паник, 
ни катаклизмов, ни кризисов, ни 
авралов", – а это в сентябре 2011 
года и тоже спортсменам.

“Денег шальных больше не 
будет. В случае достижения 
хороших результатов - получите 
еще какую-нибудь премию, 
результата не достигнете – 
возвращайте деньги. Я с вас 
спрошу за результат”, - это 
в мае 2011 года конечно, 
спорстменам.

"Надо многим готовиться и 
к тому, я это публично сегодня 
объявляю, что шальных денег в 
спорте больше не будет. Только 
за конкретный результат”, - это в 
августе 2012 года спортсменам 
же.

“Я не хотел бы, чтобы это 
совещание превратилось в 
очередное выбивание денег 
для спортивных организаций, 
клубов и спортсменов. Вот это 
выкиньте сразу из головы, этого 
не будет", - это в январе 2013 
года последнее президентское 
предупреждение спортс-менам.

И я, вроде, дословно знаю, что 
президент скажет на следующих 
пяти спортивных совещаниях....

Помимо спорта "шальных 
денег" уже много много лет 
уже не будет у: сельского 
хозяйства, строителей, учёных, 
губернаторов и прочих. 
Особенно у крестьян, да:

ПЕРШАЯ АсОБА

• «Никто лишних денег из 
бюджета не получит», - это 
сельчанам в апреле 2004-го

• “Больше раздачи денег 
«огулом» не будет! Ее уже нет, этой 
раздачи. Я требую это сделать, 
но за счет производительности 
труда. Потому что денег уже 
никто не напечатает”, - это им же 
в ноябре 2006.

• “Проедать деньги больше не 
будем. Это крестьяне должны 
себе четко усвоить. И не надо 
ждать, что мы эти деньги будем 
раздавать. Лишних денег нет”, -- 
туда же в июле 2007-го.

• “Главный смысл 
корректировки в том, что 
шальных денег больше не будет. 
Никто вваливать в экономику и 
сельское хозяйство, как прежде, 
бешеных денег не будет», - тем 
же сентябрь 2011-го.

• «Шальных денег нет, никто 
вам деньги со стороны не даст, 
тем более, не напечатает», - а это 
уже губернаторам в июне 2012-
го.

• "Еще раз подчеркиваю: 
никаких шальных денег быть 
не должно. У нас экономика 
работает нормально, она может 
себя обеспечивать”, - и главе 
Нацбанка, в июле 2012 года

• «Никаких шальных денег нет 
и никаких излишеств быть не 
должно” – снова сельчанам, в 
апреле 2013-го.

Теперь каждый из вас 
может составить идеальную 
президентскую речь по итогам 
совещания по…. здесь впишите 
сами. Например так:

“Шальных денег больше 
не будет. Выкиньте сразу из 
головы. Деньги надо заработать. 
Покажите результат – и будут 
бешеные деньги. Я спрошу за 
результат.” Аминь.

Виктор малишевский

нАША КуЛЬТуРА

...Наступны дзень
абяцае быць сонечным,
хоць тым, хто будзе жыць 

далей,
яшчэ спатрэбіцца парасон.
Як бачыце, парасон мне 

дагэтуль патрэбны...
 «НН»: Я ведаю, што кожнае 

лета Вы выпраўляецеся на 
беларускія выспы. Чаму на 
іх, а не на Мальту, Кіпр ці 
Тэнэрыфе?

УА: Выспа павінна быць 
бязлюднай. Тады, калі 
высаджваецца нашая сябрына, 
там — няхай усяго на пару дзён 
— утвараецца свой, заўсёды 
непаўторны свет, у якім мы ўсе 
разам сапраўды ляцім да зор.

Я бываў на Кіпры, але на 
Асвейскай выспе, далібог, 
спадабалася больш (між іншага, 
гэта адзінае ў нас месца, дзе 
здараецца фата-маргана) Хіба 
ў Ларнацы або Лімасоле да 
вас прыйдзе знаёміцца сям’я 
ваўкоў? А тамтэйшыя вялізныя 
здзічэлыя сады! Калісьці 
з выспы выселілі на бераг 
цэлую вёску — каб нарэшце 
ўсталяваць у ёй савецкую 
ўладу. Але засталіся сады, 
падмуркі, магілы. І, вядома, 
душы былых астраўлянаў. Мне 
там увесь час прыходзілі на 
памяць «Марсіянскія хронікі» 
Рэя Брэдберы. Мо і з тае 
прычыны, што якраз пад час 
нашага падарожжа адбылося 
амаль поўнае зацменне 
Месяца. Ноч пасля зрабілася 
такой светлаю, што я а другой 
гадзіне чытаў на беразе свежы 
нумар “Arche”.

«НН»: Раней Вы казалі, 
што твор «Незалежнасць 
— гэта…» самы папулярны 
сярод тых, што просяць 
прачытаць на сустрэчах. А 
Вы лічыце, што незалежнасць 
— гэта ўжо назаўсёды, 
ці яе трэба працягваць 
пільнаваць?

УА: Незалежнасць — гэта 
назаўсёды найвялікшая 
каштоўнасць для нацыі, бо без 
яе нацыя не здольная выканаць 
сваю гістарычную місію ці, калі 
хочаце, Божае наканаванне. 

Ад нашай жа незалежнасці 
кожны дзень адшчыкваюць па 
драбку, а часам і адгрызаюць 
цэлы шмат.

Незалежнасці не будзе 
без гістарычнай памяці, а 
цяперашняя ўлада будуе 
«лінію Сталіна» ды яе філіялы, 
не «плануючы» ставіць помнік 
Каліноўскаму. Незалежнасці 
не будзе без мовы, а няўхільна 
скарачаецца беларускамоўнае 
навучанне. Я выдатна разумею, 
што Беларусь ніколі не была і 
не бу-дзе моналінгвістычнай, 
гэтаксама як не была і не 
будзе монакультурнай і 
монаканфесійнай. Але ж мы 
ёсць сведкамі штодзённай 
дыскрымінацыі менавіта мовы 
тытульнай нацыі.

Днямі тэлефаную ў даведку ў 
аэрапорт, і з таго боку дзяўчо 
зусім не агрэсіўна, а разгублена 
просіць гаварыць па-руску, 
бо баіцца нешта няправільна 
адказаць: не ведае, што за 
месяцы жнівень і верасень, 
перапытвае пра нядзелю. І 
раптам пачынае прабачацца: а 
дзе яна магла вывучыць мову, 
калі школа руская, радыё па-
руску, тэлебачанне па-руску?

Дарэчы, пра тэлебачанне. 
Колькі мы чулі пра новы 
беларускамоўны канал! Усе 
абяцанкі аказаліся цынічнай 
хлуснёй. Можна дзень пры 
дні раз-пораз уключаць 
«Беларусь-3» і не сустрэць 
анічога ні беларускамоўнага, 
ні наогул беларускага хаця б 
тэматычна. Затое вас чакаюць 
здзеклівыя неспадзяванкі. 
Ідзе мульцік паводле казкі 
Уладзіміра Караткевіча «Чортаў 
скарб»: цітры праплылі па-
беларуску, а фільм дубляваны 
на рускую мову...

Але не дачакаюцца. Мова 
перажыве і цяперашнюю 
хвалю русіфікацыі.

«НН»: І апошняе. Што б самі 
пажадалі сабе на гэты дзень 
нараджэння?

УА: Паспець, пакуль не 
сустрэнуцца канцы маёй 
бясконцасці. (скарочана) 

Гутарыў Зміцер Панкавец

Пагадненне аб сумесным 
назіранні падпісалі Рух 
“За Свабоду”, кампанія 
“Гавары праўду!”, Партыя 
БНФ, Беларуская сацыял-
дэмакратычная партыя 
(Грамада) і аргкамітэт па 
стварэнні партыі “Беларуская 
хрысціянская дэмакратыя”.

Губарэвіч паведаміў, 
што ўпершыню кампанія 
“За справядлівыя выбары” 
была рэалізавана ў форме 
міжпартыйнага пагаднення на 
парламенцкіх выбарах 2008 
года, пасля праводзілася на 
прэзідэнцкіх выбарах 2010 

года і парламенцкіх 2012-га. 
“У адрозненне ад папярэдніх 
кампаній на маючых адбыцца 
мясцовых выбарах асноўны 
акцэнт было вырашана зрабіць 
на працы назіральнікаў у тых 
акругах, дзе ёсць кандыдаты, 
якія прадстаўляюць структуры, 
якія падпісалі пагадненне”, – 
сказаў ён.

Губарэвіч таксама паведаміў, 
што пагадненне аб удзеле ў 
кампаніі “За справядлівыя 
выбары” адкрыта для 
падпісання ўсімі арганізацыямі, 
якія дзейнічаюць на тэрыторыі 
Беларусі.

Намеснік старшыні Руху "За Свабоду" Юрась Губарэвіч 
паведаміў БелаПАН, што ў межах кампаніі "За 
справядлівыя выбары" пяць апазіцыйных арганізацый 
маюць намер вылучыць 1,5 тысячы назіральнікаў.

АПАзіцыя будзе 
ўвАЖлівА нАзірАць 

зА мясцовымі 
выбАрАмі

"Прадпрымальнікі ўзды-
маюць пытанне пра гэта 
тэхрэгламенце, заяўляюць, 
што па ім немагчыма 
працаваць. А як можна без 
элементарных дакументаў 
прадаваць прадукцыю, якая 
тычыцца бяспекі жыцця і 
здароўя чалавека? Калі яны 
кажуць, што так не могуць 
працаваць, няхай гандлююць 
беларускай прадукцыяй, 
няхай прадаюць беларускія 
панчохі, шкарпэткі ", - 
заявіў Пётр Пракаповіч на 
пасяджэнні Савета па развіцці 
прадпрымальніцтва, перадае" 
Інтэрфакс ".

Віцэ-прэм'ер адзначыў, што 
ўрад прадаставіў ІП істотныя 
льготы і камфортныя ўмовы 
па пераходзе на працу па 
новых правілах. Акрамя таго, 
працягнуў ён, сёння ў Беларусі 
атрымліваюць развіццё не 
рынкавыя формы гандлю, а 
буйныя гандлёвыя сеткі.

"Сёння не тая сітуацыя, што 
была 20 гадоў таму. У нас 
створаны буйныя гандлёвыя 
цэнтры, сеткі, і ў наступнай 
пяцігодцы колькасць 
гандлёвых плошчаў на душу 
насельніцтва будзе, як у 
Еўропе. Калісьці скончыцца 
час, што людзі будуць ісці за 

таварамі на рынак ", - сказаў 
Пракаповіч.

У сувязі з гэтым ён 
прапанаваў ІП, якія сёння 
займаюцца гандлем на рынках, 
"падумаць пра тое, чым 
займацца далей, ісці ў іншыя 
сферы - у турызм, аказанне 
паслуг, вытворчасць".

"Любое аб'яднанне - гэта 
страта часткі незалежнасці і 
праца па агульных правілах. 
Гэта карысць для ўсіх, калі і ў 
Беларусі, і ў Расіі, і ў Казахстане 
ёсць адзіныя правілы", - 
падкрэсліў віцэ-прэм'ер.

www.charter97.org/ru/
news/2013/8/23/74445/

Пракаповіч лічыць абавязковым выкананне ІП патрабаванняў тэхрэгламенту 
Мытнага саюза аб бяспецы прадукцыі лёгкай прамысловасці.

«няхАй ПрАдАюць белАрускія 
ПАнЧохі, шкАрПэткі!»

ДЭмАКРАТыЧны Рух


